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کوتاه اقتصادی

طی 9 ماه سال جاری صورت گرفت

صادرات 85 تن زعفران به 30 کشور

* رئیس س��ازمان هدفمن��دی یارانه ها گفت: کلی��ات تبصره الحاقی 
هدفمن��دی یارانه  ها تهیه ش��ده و احتمال دارد ف��ردا برای الحاق به 
لایحه بودجه به مجلس ارائه شود. اکبر ایزدی در مورد تبصره الحاقی 
هدفمندی یارانه ها به بودجه س��ال 1393 اظهار داشت: این موضوع 
توس��ط معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی رئیس جمهور در حال 

انجام است و کلیات آن تدوین شده است.
* معاون اقتصادی بانک مرکزی، رقم تس�هیلات پرداختی به 
تولید در 8 ماهه امسال را 1227 میلیارد تومان که 39 درصد 
آن به صنعت و کش�اورزی اختصاص یافته اس�ت، اعلام کرد و 
گفت: این در حالی است که نگرانی نسبت به اینکه تسهیلات 
بانکی در مسیر واقعی مورد استفاده قرار گیرد، همواره وجود 
دارد. اکبر کمیجانی در مورد اولویت بندی پرداخت تسهیلات 
بانکی به بخش های مختلف اقتصادی توسط نظام بانکی کشور 
گفت: بانک ها وضعیت مش�تری، ریس�ک پ�روژه، توانمندی 
بازپرداخت تس�هیلات مشتری و س�ایر ملاک ها و معیارها در 
پرداخت تسهیلات را مورد توجه قرار می دهند و بر اساس آن به 
متقاضیان تسهیلات می پردازند.معاون اقتصادی بانک مرکزی با 
اشاره به حساسیت هایی که در این زمینه مطرح است، افزود: 
با این وجود نظام بانکی ما از شناس�ایی بخش تولید از بخش 

غیرتولیدی عاجز و ناتوان نیست.
* رئی��س اتحادیه باغداران گف��ت: به رغم افزایش 50 درصدی تولید 
مرکبات در س��ال جاری، برخی س��ودجویان واردات میوه را تحمیل 
می کنند. مجتبی شادلو درباره اینکه وزارت صنعت زمزمه های واردات 
را مطرح کرده اس��ت، آیا برای تامین نیاز ش��ب عید نیازی به واردات 
داریم؟ گفت: آنچه مسلم است طی سال های گذشته هیچ وقت واردات، 
قیمت بازار را تنظیم نکرده است. رئیس اتحادیه باغداران افزود: تولید 
محصولات باغی امسال فراوان و ذخیره سازی در شرایط عالی است و 

هیچ نیازی به واردات مرکبات و سیب برای شب عید نیست.
* یک مقام مسئول در بورس انرژی با اشاره به آغاز مذاکرات 
با ش�رکت ملی گاز برای گاز طبیعی در بورس انرژی، ش�رایط 
عرضه بنزین و گازوئیل در بورس را تش�ریح کرد و گفت: این 
محموله ال.پی.جی »گاز مایع« در بورس انرژی فروخته ش�د. 
بابک باقری با اشاره به آغاز عرضه میعانات گازی پالایشگاه ایلام 
در بورس انرژی از آذر ماه سال جاری تاکنون، گفت: با مذاکرات 
انجام گرفته با ش�رکت ملی نفت ایران پیش بینی می ش�ود از 
بهمن ماه س�ال جاری عرضه میعان�ات گازی پارس جنوبی هم 

در بورس آغاز شود.
* ب��ا اج��رای عملی��ات کابل برگ��ردان ارتباط تلفنی مش��ترکین با 
پیش شماره های 5580، 5581، 5569، 5557، 5558، 5589، 5560 
الی 5563، 2614، 2630  الی 2632، 2230 الی 2233، 2250 الی 
2253، 2610 الی 2614، 2228، 2229، 2280 الی 2283، 7770 
ال��ی 7774، 7786 ال��ی 7788، 7729، 5570 الی 5578، 5513، 
5514، 5517، 2206 ال��ی 2209، 2211 ال��ی 2214، 2234 ال��ی 

2238، 2641 از امروز به مدت 72 ساعت با اختلال همراه است.

رئی�س کل بان�ک مرکزی 
به س�پرده گذاران در بانک ها 
و موسس�ات اعتباری هشدار 
داد ب�رای س�رمایه گذاری در 
این موسسات فقط به نرخ سود 

توجه نکنند.
ولی الله س��یف گف��ت: بانک 
مرکزی در راستای وظایف قانونی 
خود که حف��ظ دارایی های مردم 
و کاهش ریسک در شبکه بانکی 
است، از برخی موسسات اعتباری 
خواسته است تا اصلاحات لازم را 
در عملکردها و شیوه های مدیریتی 

خود انجام دهند.
رئیس کل بانک مرکزی اظهار 
داشت:  موسسات اعتباری حذف 
شده از سایت بانک مرکزی، پیش 
از این مکلف ش��ده بودند سلسله 
اقدامات��ی را در راس��تای نزدیک 
ش��دن به اس��تانداردهای بانکی 
م��ورد نظر این بانک انجام دهند. 
بر همین مبنا نیز بانک مرکزی با 
فعالیت آنها موافقت اصولی کرده 
و برنامه زمان بندی شده ای را هم 
برای اقدامات آنها تعیین کرده بود.
سیف ادامه داد: روش درست 
ای��ن بود که بانک مرکزی پس از 
اینکه تحقق شرط و شروط تعیین 
ش��ده را از س��وی این موسسات 

رصد کرد، با قرار گرفتن نامشان 
در س��ایت خود موافقت کند اما 
متاسفانه به محض صدور موافقت 
اصول��ی، ن��ام این موسس��ات در 

فهرست سایت قرار گرفت.
وی اف��زود: پ��س از مدت��ی، 
نظارت های بانک مرکزی نش��ان 
داد ک��ه برخی از این موسس��ات 
تح��رک و ت��لاش لازم را ب��رای 
انجام اصلاح��ات مورد نظر بانک 
مرک��زی ندارند. بنابراین، تصمیم 
گرفته شد با حذف این موسسات 
از فهرس��ت موسسات مورد تایید 
بان��ک مرکزی، هش��دار جدی به 

موسسات داده شود.
رئیس ش��ورای پول و اعتبار 
اف��زود: بع��د از اینک��ه ن��ام این 
موسسات از فهرست بانک مرکزی 
حذف ش��د، جلس��ات فشرده ای 
ب��ا مدیران آنها برگ��زار نمودیم و 
خوشبختانه توانس��تیم به برنامه 
یابیم.  زمان بندی مناسبی دست 
پیش بینی می کنم ظرف چند روز 
آینده مجوز یکی از این موسسات 
صادر و نام آن در فهرس��ت بانک 

مرکزی قرار گیرد.
وی تاکید کرد: سایر موسسات 
نیز طبق برنامه زمان بندی تعیین 
شده به دنبال تحقق شروط لازم 

هستند و امیدواریم هر چه زودتر 
بتوانن��د ش��رایط لازم را محقق 
کنند. رئی��س کل بانک مرکزی 
ب��ه س��پرده گذاران توصی��ه کرد 
در انتخ��اب بانک و موسس��ه ای 
که قص��د دارند پول خ��ود را در 
آن س��پرده گذاری کنن��د تنها به 
نرخ س��ودی ک��ه به آنه��ا تعلق 
می گیرد، توجه نکنند. همواره این 
واقعیت را درنظر داشته باشند که 
سودهای نامتعارف دارای ریسک 
و نااطمینانی هایی است. بنابراین، 
پیش از سپرده گذاری باید نام آن 
بانک یا موسسه را در سایت بانک 

مرکزی چک کنند.
س��یف افزود: در آینده، بانک 
مرک��زی بانک ه��ا و موسس��ات 
اعتب��اری را ب��ر اس��اس اص��ول 
و  اق��لام  ش��رکتی،  حاکمی��ت 
صورت ه��ای مالی، ن��رخ کفایت 
سرمایه و... رتبه بندی خواهد کرد 
و از س��ال آینده، ان ش��اءالله اجرا 
می شود چرا که این رتبه بندی ها 
لازمه برخ��ورداری از نظام بانکی 

مقتدر است.
رئیس کل بان��ک مرکزی در 
بخش دیگری به تحلیل ش��رایط 
بازار ارز پس از آغاز اجرای توافق 
ژنو پرداخت و گفت: پرس��ش از 

آینده نرخ ارز و پیش بینی این نرخ 
اصولا منطقی و حرفه ای نیس��ت 
چرا ک��ه ب��ازار جهت گیری های 
خود را خواهد داشت و باید بانک 
مرکزی به وظیفه خود که همان 
صیانت از ثبات اقتصادی کش��ور 

است، عمل کند.
وی ادام��ه داد: بانک مرکزی 
ب��ا هرگونه نوس��ان ک��ه خلاف 
جهت گیری ه��ا و اصول اقتصادی 
باشد و با ثبات تلقی نشود، توافق 
ندارد. حال جهت حرکتی قیمت ها 
کاهش��ی باش��د یا افزایش. بانک 
مرکزی تمام تلاش خود را معطوف 
به حفظ ثبات و آرامش در اقتصاد 
دارد. نباید اجازه بدهیم اقتصاد ما 
که طی ماه های اخیر خوشبختانه 
آرام��ش و ثبات خوب��ی را تجربه 
کرده است، دوباره متلاطم و دچار 

شوک های زودگذر شود.
س��یف افزود: ب��ه عقیده من، 
این ثبات نش��أت گرفته از درک 
صحیح فعالان اقتصادی اس��ت و 
اگر بانک مرکزی اطلاعاتی داشته 
باش��د که به جهت گیری درست 
فع��الان اقتصادی کمک کند، آن 
را در اختیار بازار قرار خواهد داد.

رئیس کل بانک مرکزی افزود: 
گش��ایش های ارزی که قرار است 

اتفاق بیافتد، مسلما زمینه را برای 
رش��د تولید و برون رفت از رکود 
فراهم می کند و تاثیراتی که این 
ب��رون رف��ت در تقویت پول ملی 
ایجاد می کند، حتما قیمت ارز را 
تحت تاثیر قرار خواهد داد ولی این 
تاثیرات به صورت شوک نخواهد 
بود و بروز علائم مثبت برون رفت 
از آن رکود خود را نشان می دهد.
وی در پاس��خ ب��ه پرسش��ی 
در مورد نرخ س��ود س��پرده های 
بانک��ی در س��ال آین��ده گفت: با 
توجه به ش��رایط تورمی در حال 
حاضر نرخ های س��ود سپرده ها و 
تس��هیلات، متعال است. با وجود 
اینکه در تئوری ها گفته می شود 
باید رابطه مناس��بی بی��ن تورم 
و نرخ س��ود بانکی وجود داش��ته 
باشد اما خوشبختانه در کشور ما 
به علت انتظار تورمی پایین، نرخ 
سود بانکی در حاشیه ای پایین تر 
از نرخ تورم به تعادل رس��یده که 

علامت بسیار خوبی است.
س��یف افزود: تص��ور می کنم 
اگ��ر هدف های تورمی س��ال 92 
و 93 تحقق پی��دا کند، می تواند 
آثار مثبت بیشتری را بر انتظارات 
تورمی بگذارد و ثبات بیشتری را 

در این رابطه مشاهده کنیم.

بانک مرکزی: مردم برای سپرده گذاری 
فریب سودهای بالا را نخورند

وزی�ر امور اقتصادی و دارایی با اش�اره به توان درآمدآفرینی 
کشور گفت: تنها، درآمد مالیاتی ناشی از تولید، پایدار است.

علی طیب نیا با اشاره به توان درآمد آفرینی در کشور و تاکید بر ضرورت 
پرهیز از نگاه درآمدانگارانه به صادرات نفتی، اظهار داش��ت: منابع عظیم 
نفتی را نباید درآمد تلقی کرد بلکه نفت یک ثروت خدادادی است و تنها 

درآمد واقعی، درآمدهای پاک مالیاتی ناشی از تولید است.
وی طی سخنانی در مراسم معارفه رئیس واعضای جدید هیئت مدیره 
شرکت سهامی بیمه ایران گفت: حرکت بیمه ها باید به گونه ای باشد که 
با ایجاد فضای امن اقتصادی همراه با کاهش ریس��ک س��رمایه گذاری و 
فعالیت های تولیدی، زمینه افزایش تولید و به دنبال آن افزایش اشتغال و 

رفاه و در نتیجه، افزایش درآمدهای پاک مالیاتی را فراهم کند.
وزی��ر اقتص��اد گفت: دولت در ارائه خدمات بیمه ای به دنبال کس��ب 

سود نیست. 
طیب نیا با اشاره به وظایف حاکمیتی شرکت بیمه ایران، ارایه خدمات 
نوین، محصولات جدید و با ریسک های بالا را از جمله خدمات این شرکت 

دانست.
وزیر اقتصاد با اشاره به اینکه در اکثر کشورهای دنیا صنعت بیمه به 
بخش خصوصی واگذار شده است، نحوه انتظاری که در کشور ما از بیمه 
ایران وجود دارد، را عامل اصلی دولتی ماندن بیمه ایران تاکنون دانست.
وزیر امور اقتصای و دارایی ایران در مراس��م معارفه محمود امراللهی 
مدیرعامل جدید بیمه ایران گفت: بیمه ایران باید تلاش خود را معطوف 
به آن بخش از خدمات بکند که س��ایر شرکتهای بخش خصوصی انگیزه 

لازم برای قبول مسئولیت در این حوزه را ندارند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: معرفی خدمات نوین و محصولات 
جدید و همچنین فعالیت در حوزه هایی که به دلیل ریسکهای بالا جذابیت 
کمت��ری برای دیگران در آن وجود دارد، از جمله اصلی ترین رویکردهای 

بیمه ایران به شمار می رود.
وی گفت: در همین راس��تا، هدف گذاری کلان ما افزایش توان تولید 
کشور به عنوان ریشه اصلی و درمان همه نابسامانی های اقتصادی کشور 
است که این امر هم چنانچه گفته شد، جز در سایه توسعه صنعت بیمه 
و نقش آفرین��ی آن به عنوان یکی از عوامل اصلی در بهبود امنیت فضای 

کسب و کار و افزایش بهره وری در اقتصاد، میسر نیست.

طیب نیا:
برنامه راهبردی وزارت اقتصاد
 افزایش توان تولید کشور است

مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی از طراحی نرم افزار 
معاملات سهام عدالت در بورس خبر داد.

حامد س��لطانی نژاد در گفت وگو با ایس��نا اظهار داشت: برای اینکه 
س��هام عدالت در بازار س��رمایه قابل خرید و فروش باشد باید سیستم 
جدیدی طراحی می شد که این سیستم در حال طراحی است و مشکلی 

از نظر فنی ندارد.
وی افزود: سیس��تم معاملاتی س��هام عدالت از ابتدا برای مدیریت 
حجم انبوهی از سهامداران طراحی شده و طبق همان برنامه در حال 
پیش روی اس��ت و با مذاکراتی که صورت گرفته این سیستم طراحی 

و اجرا می شود.
وی در مورد زمان راه اندازی از نرم افزار گفت: راه اندازی این نرم افزار 
بستگی به زمان بندی نهادهای متولی دارد به طوری که وزارت اقتصاد 
و س��ایر نهادهای متولی طبق وظیفه باید اطلاعات کل س��هامداران را 
داشته باشند زیرا اطلاعات این جامعه از سهامداران قرار است در بورس 

و فرابورس نگهداری شود.
وی ادامه داد: بنابراین ش��رکت سپرده گذاری مرکزی در خصوص 
زمان انجام معاملات سهام عدالت تصمیم گیرنده نیست زیرا این شرکت، 
سیستم س��هام عدالت را بعد از آماده سازی به متولیان ارائه می کند و 
متولیان باید در خصوص زمان آزادس��ازی سهام عدالت تصمیم گیری 

کنند.
س��لطانی نژاد در خص��وص امکان اضافه ش��دن 45 میلیون نفر به 
جامعه سهامداران گفت: در دنیا تجربه این موضوع وجود داشته و در 
سیستم معاملاتی ما نیز این امکان وجود دارد که بتواند حجم انبوهی 

از سهامداران را تجزیه و تحلیل کند.
مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی عنوان کرد: این سیستم باید 
طوری طراحی ش��ود که بتوانیم هر لحظه از آن گزارش دریافت کنیم 
و داش��بوردهای نظارتی را روی آن مشاهده کنیم؛ همچنین وضعیت 

کلی سهامداران و تغییرات به وجود آمده را ببینیم.
وی با بیان اینکه پرتفوی سهام عدالت پرتفوی خوبی است و صنایع 
خوبی در آن حضور دارند، تصریح کرد: هدف اصلی از طراحی س��هام 
عدالت این بود که وارد بازار سرمایه شود و قیمت آن به  وسیله عرضه 
و تقاضا تعیین ش��ود لذا قطعا بازار س��ازی برای سهام عدالت به وجود 

خواهد آمد و قیمت واقعی آن کشف خواهد شد.
به گفته س��لطانی نژاد، اگر سهام عدالت به صورت صندوق نیز وارد 
بازار شود باز هم قیمت آن از طریق عرضه و تقاضا تعیین می شود و در 

این صورت »ان ای وی« صندوق نیز افشا خواهد شد.
وی در ادامه یادآور ش��د: در این راس��تا راه اندازی سیستم پس از 
معاملات بورس به دلیل طراحی و راه اندازی سیس��تم سهام عدالت به 
تاخیر افتاده است زیرا راه اندازی سیستم پس از معاملات زمان بر بوده 
و اطلاعات باید از سیستم قدیم به سیستم جدید منتقل شود لذا روند 
پیشرفت آن آهسته شده است تا بتوانیم ابتدا سیستم معاملاتی سهام 

عدالت را راه اندازی کنیم.
وی نام سیستم معاملاتی سهام عدالت را »پیکور« دانست و عنوان 
کرد: سیستم معاملاتی س��هام عدالت به اسم پیکور نامگذاری شده و 
اولویت ش��رکت س��پرده گذاری مرکزی راه اندازی پیکور است این در 
حالی است که راه اندازی آن بستگی به زمان بندی ارائه شده دارد زیرا 
سهام عدالت یک پروژه ملی بوده و افراد مختلفی درگیر آن هستند و 

بحث های مربوط به آن فنی و زمان بر است.
سلطانی نژاد ادامه داد: علاوه بر طراحی سیستم پیکور، سیستم پس 
از معاملات سهام عدالت نیز درحال آماده سازی است و هماهنگی های 
لازم با بانکهای مختلف و دفاتر اسناد رسمی در حال انجام است تا بعد 

از آمادگی و هماهنگی با نهادهای متولی راه  اندازی شود.

طی 9 ماهه امسال بیش از 
85 تن زعفران به 30 کش�ور 
جهان صادر ش�د ک�ه آمریکا 
پ�س از چهار س�ال، دوباره به 
جمع لیست بازارهای صادراتی 

زعفران ایرانی پیوست.
علی حس��ینی عضو ش��ورای 
ملی زعفران در این باره به ایس��نا 
گفت: بر اساس آخرین آمار گمرک 
جمهوری اسلامی ایران از صادرات 
9 ماهه 85 هزار و 476 کیلوگرم 
زعف��ران ب��ه ارزش 125 میلیون 
و 593 ه��زار و 769 دلار معادل 
میلی��ون   668 و  312میلی��ارد 
و 712ه��زار توم��ان ب��ه بیش از 
30کشور جهان صادر شده است.

وی اف��زود: روس��یه، آلم��ان، 
فرانس��ه،  انگلس��تان،  س��وئیس، 
اس��پانیا، کانادا، ترکی��ه، بلژیک، 
اسکاتلند، س��وئد، عمان، امارات، 
استونی، بحرین، فیلیپین، مالزی، 
برزیل، آفریقای جنوبی، موریس، 
قط��ر، ژاپن، کوی��ت، هند، چین، 
تایوان،  کره جنوبی، هنگ کن��گ، 
عربس��تان  و  س��نگاپور  اردن، 
واردکننده  کشورهای  عمده ترین 
زعفران ایرانی در 9 ماهه امس��ال 

بودند.
نجم��ن  ا ئی��س  ر ی��ب  نا
تولیدکنن��دگان و صادرکنندگان 

زعفران خراسان جنوبی ادامه داد: 
یکی دیگر از ن��کات جالب توجه 
ص��ادرات زعفران طی س��ال های 
اخیر این اس��ت ک��ه علیرغم این 
که چین و هند جزو کش��ورهایی 
هستند که بیشترین حجم صادرات 
برنج،  محصولات کشاورزی نظیر 
خش��کبار، چ��ای و... ب��ه ایران را 
دارند تعرفه های بس��یار سنگینی 
برای واردات زعفران ایرانی اعمال 

می کنند.
تعرفه های  گف��ت:  حس��ینی 
س��نگین باعث ش��ده ت��ا عمده 
ص��ادرات زعفران ایرانی به هند و 
چین از طریق امارات و به صورت 
قاچاق به این کش��ورها وارد شود 
که از سویی س��ود حاصل از این 

ص��ادرات به جیب صادرکنندگان 
امارات��ی می رود و از س��وی دیگر 
ایران می تواند ب��ا افزایش ارتباط 
و تعاملات بین المللی، راه را برای 
ص��ادرات زعفران ایران��ی  به این 

کشورها باز کند.
وی اظه��ار ک��رد: در 9 ماهه 
امس��ال حدود پنج تن زعفران به 
هن��د و چین به صورت رس��می 
صادر ش��ده در حالی که امارات با 
وارد کردن حدود 50 تن زعفران 
حجم بس��یاری از این محصول را 
به چی��ن و هند به صورت قاچاق 
ارس��ال می کند چرا ک��ه این دو 
کشور بیش��ترین مصرف زعفران 

در جهان را دارند.
این عضو شورای ملی زعفران 

تاکید ک��رد: در حال حاضر بیش 
از 110 کش��ور در جهان هستند 
که می توانند ب��ه عنوان بازارهای 
جدی��د صادرات زعفران ایرانی در 
نظر گرفته شوند و ایران می تواند 
با صادرات مستقیم این محصول 
ب��ا ارزش به کش��ورهای متقاضی 
زعف��ران، درآم��د ارزی حاصل از 
صادرات را تا چندین برابر افزایش 

دهد.
حسینی تصریح کرد: بیش از 
95 درصد از صادرکنندگان زعفران 
صرفا صادر کننده هستند و تنها 5 
درصد از آن ها به نحوی در تولید 

نقش دارند.
گرچ��ه  د:  دا م��ه  دا ا وی 
ه��م  جه��ان  کش��ورهای  در 

محص��ولات  ن  کنن��دگا در صا
فعالان  یا  تولیدکننده  کشاورزی، 
بخ��ش نیس��تند ام��ا بخش های 
تولی��د و ص��ادرات محص��ولات 
کشاورزی در این کشورها ارتباط 
تنگاتنگ��ی با یکدیگ��ر دارند؛ به 
گونه ای که صادرکنندگان اهداف 
و خواسته های خود را از کشاورزان 
می خواهن��د و تولیدکنندگان نیز 
بر همین اساس به تولید هدفمند 
می پردازند که البته چنین مسئله 
مهم��ی در ایران ب��ه عنوان حلقه 
مفق��وده بخش کش��اورزی هنوز 

جایگاهی پیدا نکرده است.
این عضو شورای ملی زعفران 
اظه��ار امیدواری ک��رد، با اجرای 
درس��ت و اصولی قان��ون تجمیع 
وظایف بازرگانی بخش کشاورزی 
کش��اورزی،  جه��اد  وزارت  در 
مس��ئولان این وزارتخانه و دولت 
بتوانند تعامل و هماهنگی بیشتری 
بی��ن بخش های تولی��د و تجارت 
محص��ولات کش��اورزی از جمله 
زعف��ران ایج��اد کنن��د ت��ا دیگر 
هیچ کش��اورزی دغدغ��ه فروش 
محصول خود را نداش��ته باشد و 
هیچ گاه نوسانات قیمت محصولات 
کش��اورزی در ای��ران ب��ه ض��رر 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 

تمام نشود.

یک کارش�ناس اقتصادی، آثار اقتصادی اجرای توافق نامه ژنو 
را تشریح کرد.

حیدر مستخدمین حسینی در گفت وگو با فارس با اشاره به آثار اجرای 
توافقات ژنو از 30 دی ماه )امروز( اظهار داشت: اتفاقات پس از توافق ژنو 
در حوزه اقتصادی می تواند موجب باز شدن فضای فعالیت برای بانک های 

تحریم نشده، صنعت پتروشیمی و خودروسازی باشد.
وی ادامه داد: اینکه این بنگاه های اقتصادی چگونه با آن مقوله برخورد 
می کنن��د را باید در عمل مش��اهده کرد و اینکه رواب��ط تجاری که بین 

بنگاه های اقتصادی داخل با خارج فراهم می شود، از چه منظری است.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: به نظر می رسد فضای اقتصادی 
پس از اجرای توافقات حداقل نسبت به شرایط کنونی بهتر باشد، نتیجه کار 
این خواهد بود که بنگاه های اقتصادی می توانند برای افزایش سطح تولید 

مستخدمین حسینی بیان کرد
تشریح آثار اقتصادی اجرای توافق نامه ژنو

بخشی از سوخت نیروگاه ها به خارج از شبکه منتقل می شود
بخشی از سوخت ارسالی به نیروگاه ها به صورت کامل تخلیه نمی شود و به خارج از شبکه 

توزیع منتقل می شود.
احمد واحدیان ابوترابی رئیس اداره پیشگیری از عرضه خارج شبکه و مقابله با قاچاق فرآورده های 
نفتی در گفت وگو با ایسنا با اعلام اینکه در حال حاضر گزارش های زیادی داریم که بخشی از سوخت 
ارسالی به نیروگاه ها به خارج از شبکه توزیع منتقل می شود گفت: اراده جدی جهت نظارت و کنترل 

در این زمینه از سوی مسئولان نیروگاه ها مشاهده نمی شود.
واحدیان ابوترابی در پاسخ به این سوال که چرا با وجود گلایه وزیر سابق نفت از قاچاق سوخت در 
نیروگاه ها، نظارت دقیق تری بر این واحدها صورت نمی گیرد؟ گفت: در این زمینه پیگیری های زیادی 
توس��ط ش��رکت ملی پخش انجام شده و جلسات متعددی با حضور مسئولان توانیر برگزار شده است.
وی ادامه داد: اما متاسفانه به دلیل نداشتن رابطه حقوقی بین مناطق شرکت ملی پخش و نیروگاه ها، 
عدم خرید مستقیم سوخت و پرداخت بهای آن توسط نیروگاه ها و حمل رایگان آن توسط نفتکش های 
تحت پوش��ش ش��رکت ملی پخش، اراده جدی جهت نظارت و کنترل بر رسید و دریافت سوخت های 

ارسالی، توسط مسئولان  نیروگاه ها مشاهده نمی شود.
به گفته رئیس اداره پیشگیری از عرضه خارج شبکه و مقابله با قاچاق فرآورده های نفتی، با وجود 
اینکه نیروگاه های کشور به عنوان بزرگترین مصرف کننده گازوئیل و عمده ترین مصرف کننده  نفت کوره 

هستند اما متاسفانه نظارت عالیه در این حوزه به صورت کامل توسط مسئولان نیروگاه ها انجام نمی شود.
واحدیان ابوترابی اظهار کرد: اگرچه نس��بت به گذش��ته با توجه به برگزاری دوره های آموزش��ی و 
تاکیدات مکرر ش��رکت  ملی پخش، وضعیت بهتر ش��ده اما در حال حاضر گزارش های زیادی در این 
زمینه وجود دارد که درصدی از سوخت ارسالی به نیروگاه ها منحرف و یا به صورت کامل در نیروگاه ها 

تخلیه نمی شود و به خارج از شبکه توزیع منتقل می شود.
وی در پاس��خ به این س��وال که خروج فرآورده از نیروگاه ها چگونه انجام می ش��ود؟ گفت: به طرق 
مختلف سوءاستفاده می شود اما نکته مهم این است که متاسفانه در پایان هر ماه نیروگاه ها نسبت به 
تایید لیست های محموله های ارسالی توسط انبارهای نفت به نیروگاه ها اقدام می کنند. این در حالیست 
که اگر مسئولان نیروگاه ها نسبت به حجم و کیفیت سوخت دریافتی تردید داشته باشند می توانند از 

کارشناسان شرکت ملی پخش در استان ها درخواست کنند که این موضوع را بررسی کنند.
او در مورد اقدامات صورت گرفته برای مقابله با قاچاق س��وخت در نیروگاه ها توضیح داد: جلسات 
مشترکی با مسئولان نیروگاه ها و شرکت توانیر برگزار شد که نتیجه آن برگزاری برنامه های آموزشی، 
انتقال دانش انبارداری سوخت به نیروگاه ها، بازدیدهای میدانی، اعزام و استقرار کارشناسان فنی جهت 
استانداردس��ازی عملیات ذخیره س��ازی سوخت نیروگاه ها در مناطق 37گانه و استفاده از سیستم های 

مانیتورینگ ارسال و رسید فرآورده نفتی در نیروگاه هاست.

اتحادیه مش�اوران  رئی�س 
املاک ته�ران پیش بینی کرد، 
قیمت مس�کن در بهار 93 هم 

تغییری نخواهد کرد.
حس��ام عقبایی در گفت وگو با 
ایسنا اظهار کرد: امسال با بیشترین 
رکود در حج��م معاملات طی 10 
سال گذشته مواجه بودیم و افزایش 
قیمتی ت��ا پایان س��ال پیش بینی 

نمی شود.
به گفته وی سه ماه ابتدایی سال 
آینده با ثبات نسبی همراه با افزایش 

حجم معاملات همراه است.
عقبایی در تحلیل خود از بازار 
مس��کن س��ال آینده گفت: تغییر 
قیمت��ی در فروردی��ن 93 دی��ده 
نمی شود اما شاید با شوک وارد شده 
ش��ورای پول و اعتبار و برنامه های 
وزارت راه و شهرسازی، انگیزه خرید 

مسکن در بازار مهیا شود.
وی گف��ت: در حال حاضر ابزار 

خری��د مس��کن ضعیف اس��ت اما 
پیش بینی می شود بهار 93 با رونق 
حجم معاملات مسکن همراه باشد.

رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
تهران اظهار کرد: با توجه به اوضاع 
نابس��امان ب��ازار پرتلاط��م بهمن 
گذشته، طی امسال بیشترین رکود 
طی 10 سال اخیر را شاهد بودیم.

عقبای��ی با بیان اینکه از س��ال 
83 تاکنون بیشترین رکود معاملات 
مسکن مربوط به امسال است، گفت: 
افزایش جهشی و نامتعارف قیمت 
مس��کن در سال گذش��ته به رکود 
معاملات مس��کن در س��ال جاری 

منجر شد.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
تهران افزود: گرچه رکود در معاملات 
مسکن در ابتدای امسال پیش بینی 
می ش��د اما به نظر می رسید پس از 
دولت  ریاس��ت جمهوری  انتخابات 
یازده��م، بازار مس��کن کمی رونق 

گیرد که این امر نیز رخ نداد.
به گفت��ه وی عوامل متعددی 
در افزایش قیمت مسکن در اواخر 
سال گذشته همچون نوسانات نرخ 
ارز و طلا در بازار تاثیرگذار بود؛ به 
گونه ای که حجم زیادی از سرمایه ها 
در سال جاری به سمت بازار بورس 
رفت و ورود سرمایه گذاران به بازار 

مسکن کاهش یافت.
عقبایی با اش��اره ب��ه تعطیلی 
نس��بی بازار مس��کن در فروردین 
هر س��ال گفت: ملاک تحلیل بازار 
و ش��اخص بررس��ی بازار مسکن از 
اردیبهشت تا بهمن هر سال است که 
از ابتدای امسال تاکنون، اردیبهشت 
بیشترین حجم معاملات را به خود 
اختص��اص داده و پس از آن س��یر 
نزولی معاملات تا مهرماه امس��ال 

ادامه یافته است.
تاکید ک��رد: مهرماه  عقبای��ی 
امس��ال به عنوان طلیعه نیمه دوم 

سال، معاملات خود را با اندکی رونق 
از سر گرفت و اتحادیه املاک نیز در 
همین زمان اعلام کرد که قیمت ها 
به کف رسیده و اکنون موقع خرید 
مس��کن اس��ت اما باز ه��م با رکود 

معاملات مواجه شدیم.
وی افزود: با وجود افزایش حجم 
معاملات در ابتدای مهر، اواسط این 
ماه ب��ا مثبت بودن رون��د توافقات 
ژن��و، کاهش قیمت طلا و ارز و آرام 
ش��دن نسبی بازار اقتصادی باز هم 
متقاضیان مس��کن به امید کاهش 
دوب��اره قیمت ها دس��ت از خرید و 
فروش کش��یدند و ب��ازار معاملات 
مسکن دوباره به سمت رکود رفت.

عقبایی اظه��ار کرد: رونق بازار 
مس��کن با توجه ب��ه تقاضای مردم 
سنجیده می ش��ود؛ به گونه ای که 
برای خری��د یک واحد مس��کونی 
حداقل یک تا س��ه م��اه زمان لازم 
اس��ت بنابراین با افزایش تقاضا در 

مهرم��اه افزایش معاملات در س��ه 
م��اه بعد از آن- دی ماه- پیش بینی 

می شد.
وی گفت: پ��س از توافقات ژنو 
بازار دوباره به س��مت رکود رفت و 
حتی آمار حجم معاملات مس��کن 

در آبان از مهر هم کمتر شد.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
تهران با اش��اره ب��ه کاهش قیمت 
مسکن که در کنار رکود ایجاد شده 
اس��ت، تصریح کرد: از اردیبهشت 
امس��ال تاکنون در استان تهران به 
ط��ور میانگین قیم��ت خانه حدود 
20 تا 25 درصد کاهش یافته است.

وی معتق��د اس��ت: هنوز جای 
تخفیف در بازار مسکن وجود دارد 
چرا که به دلیل رکود ایجاد ش��ده 
فروشندگان به صورت بالقوه تخفیف 
10درص��دی در معام��لات خود را 
اعم��ال می کنند و انگی��زه فروش 

همراه با تخفیف ایجاد شده است.

رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران:

قیمت مسکن در بهار 93 هم تغییری نمی کند

یک مسئول خبر داد
طراحی نرم افزار معاملات سهام عدالت 

در بورس

بخ�ش  پارلم�ان  رئی�س 
حرک�ت  آغ�از  از  خصوص�ی 
خودج�وش فعالان اقتصادی و 
اعضای هیئت نمایندگان اتاق 
بازرگان�ی و صنای�ع و مع�ادن 
ایران برای انصراف از دریافت 
یاران�ه نقدی در فاز دوم قانون 

هدفمندی یارانه ها خبر داد.
در  فعی  ش��ا غلامحس��ین 
گفت وگ��و با مه��ر گف��ت: اقدام 
داوطلبانه هر ی��ک از مردم ایران 
ب��رای انص��راف از دریاف��ت یارانه 

نقدی، کار پسندیده ای است.
رئیس اتاق بازرگانی و صنایع و 
معادن ایران افزود: به نظر می رسد 
افرادی ک��ه نیاز بالایی به دریافت 
یارانه نق��دی ندارند و به خصوص 
فعالان اقتصادی، باید برای کمک 
به تولید کش��ور، از دریافت یارانه 
نقدی به صورت داوطلبانه انصراف 
دهند تا دولت توان بیشتری برای 
حمای��ت از تولید در اج��رای فاز 
دوم قان��ون هدفمن��دی یارانه ها 

داشته باشد.
وی تصریح کرد: اعضای برخی 
اتاق های بازرگانی شهرس��تانهای 
کشور با تدوین نامه ای، به صورت 
داوطلبان��ه از دریافت یارانه نقدی 
انص��راف داده اند ک��ه این موضوع 
م��ورد امضای برخی تش��کل های 
اقتصادی نیز رس��یده و هم اکنون 
این فعالان اقتصادی آمادگی دارند 
تا به منظور توانمندسازی دولت در 
حمایت از تولید کشور، از فهرست 

یارانه بگیران دولت حذف شوند.
شافعی ابراز امیدواری کرد، این 
کار در میان فعالان اقتصادی نشر 
بیشتری پیدا کند و افراد غنی به 
دولت ای��ن امکان را بدهند که به 

تولید کمک بیشتری کند.
وی ب��ا بی��ان اینکه بن��ده در 
فهرست یارانه بگیران دولت نیستم، 
تاکید ک��رد: بس��یاری از اعضای 
هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی و 
صنایع و معادن ایران، یارانه نقدی 

نمی گیرند.

انصراف 
فعالان اقتصادی 

از دریافت
 یارانه نقدی

مدیر دفتر معادن غیرفلزی 
ایمی�درو اعلام ک�رد: دریاچه 
نم�ک ق�م، ذخایر غن�ی مواد 
معدن�ی دارد و تاکنون حداقل 
3 نوع ماده معدنی مهم در این 

دریاچه شناسایی شده است.
ت��ورج زارع با بیان این مطلب 
گف��ت: ب��ر اس��اس بررس��ی ها و 
اکتشافات صورت گرفته، کانی های 
 ،)Magnesia( مهمی نظیر منیزیا
س��یلویت  و   )Halite( هالی��ت 
)Sylvite( در ای��ن دریاچه وجود 

دارد.
وی اف��زود: میزان ذخیره قابل 
اس��تحصال کانی ه��ای مهم این 
منطق��ه ح��دود 200 میلیون تن 
هالیت، 32 میلی��ون تن منیزیا و 

4/5 میلیون تن سیلویت است.
مدی��ر دفتر مع��ادن غیرفلزی 
ایمیدرو خاطرنشان کرد: با توجه 
ب��ه وجود مواد معدنی با ارزش در 
دریاچه نمک ق��م، امکان احداث 
کارخانه های فرآوری در این منطقه 
وج��ود دارد ک��ه در نتیج��ه آن، 
اش��تغال زایی قابل توجهی ایجاد 

خواهد شد.
وی ادام��ه داد: اکن��ون بخش 
برای سرمایه گذاری در  خصوصی 
بخش اس��تحصال این مواد اعلام 

آمادگی کرده است.
ب��ه گفت��ه زارع م��واد معدنی 
مذکور در صنایع مختلف ش��امل 
کشاورزی، مواد نسوز صنایع فولاد 

و آلومینیوم و غیره کاربرد دارد.
دریاچ��ه نم��ک قم ب��ا حدود 
بی��ش از 2 ه��زار و 400 کیلومتر 
مربع وسعت، در نیمه شمال شرقی 

حوضه آبریز قم واقع شده است.

معاون ایمیدرو:
دریاچه قم 

240 میلیون تن 
ماده معدنی 
ذخیره دارد

مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای 
حم�ل و نقل از افتتاح 640 کیلومتر از انواع راه 

در دهه فجر خبر داد.
عل��ی نورزاد در گفتگو ب��ا مهر درخصوص برنامه 
افتتاح انواع راه ها اظهار داش��ت: برنامه ما این اس��ت 
ک��ه بخش عمده ای از راه ها را در دهه فجر به افتتاح 
برس��انیم و تمام آنها پس از افتتاح مورد بهره برداری 

قرار می گیرند.
وی ب��ا بیان اینکه 640 کیلومتر از انواع راه ها در 
دهه فجر افتتاح می شود، گفت: این راه ها شامل آزادراه، 
راه اصلی و بزرگراه هستند که تمامی آنها تا دهه فجر 

بطور کامل تکمیل شده و زیربار ترافیک می روند.
مدیرعامل ش��رکت ساخت و توس��عه زیربناهای 
حم��ل و نق��ل در خصوص آخرین وضعی��ت آزادراه 

تهران- شمال، گفت: وضعیت این آزادراه تهران هنوز 
در حال رس��یدگی است و وزارت راه در حال بررسی 

چگونگی ادامه این پروژه است.
بنابراین گزارش: آزادراه تهران- شمال به 4 قطعه 
تقس��یم بندی ش��ده که قطعه ی��ک از محل تقاطع 
غیرهمسطح با بزرگراه شهید همت و بزرگراه آزادگان 
شروع و تا منطقه دوآب شهرستانک ادامه دارد. پس 
از آن مس��یر به م��وازات جاده قدی��م کرج-چالوس 
امتداد می یابد و در دره س��رهنگ وارد تونل البرز به 
طول 6350 متر شده و در پل زنگوله خارج می شود 
و س��پس با عبور از ارتفاعات البرز ب��ه موازات جاده 
موجود کرج- چالوس تا ش��هر چال��وس ادامه یافته 
و در نهایت با یک تقاطع غیرهمس��طح به کمربندی 

نوشهر- چالوس- تنکابن متصل می شود.

بهره برداری از 640 کیلومتر راه
 در دهه فجر

برنامه ریزی  اشتغال  و 
ک��رده و در نهایت به 
افزای��ش عرضه کالا و 
خواهد  منجر  خدمات 

شد.
وی ب��ا بیان اینکه 
ای��ن پدی��ده در میان 
مدت می تواند به تدریج 
قیمت ها را تثبیت کند، 
گف��ت: در دوره ه��ای 
بعدی با بهبود شرایط 
در حوزه های مختلف، حتی می توان به کاهش قیمت برخی اقلام مصرفی 

امیدوار بود.
مستخدمین حسینی گفت: در این توافق تحولی در نظام بانکی به وجود 
نمی آید، اما بانک هایی که از ابتدا مورد تحریم قرار نگرفته و به سوئیفت 
متصل هستند، می توانند این خدمات را به بنگاه های اقتصادی ارائه کنند.

وی افزود: بانک هایی که تحریم شده اند هم می توانند برخی فعالیت های 
خود را از طریق بانک هایی که تحریم نیستند، انجام دهند.

این کارش��ناس اقتصادی در پاس��خ به این س��ؤال که آزاد شدن 4/2 
میلیارد دلار چه تأثیری در اقتصاد خواهد داش��ت، گفت: به عنوان مثال 
وقتی بانک جهانی با پرداخت تس��هیلات به برخی فعالیت های اقتصادی 
موافقت کند، در واقع مجوزی برای سایر بانک ها است تا آنها به تبع بانک 
جهانی، امکانات و خط اعتباری مناسبی را به فعالان اقتصادی و یا مبادلات 

بین بانکی دهند.
وی افزود: اگر بانک جهانی بابت طرح فاضلاب 20 میلیون دلار پرداخت 
می کند، مبلغی نیست که راهگشا باشد اما این خود مجوزی برای جذب 

تسهیلات از سایر نهادهای تأمین مالی است.
مس��تخدمین حس��ینی با بیان اینکه نباید به میزان مبلغ آزاد ش��ده 
چن��دان توجه کرد، تصریح کرد: در این زمینه امکانات اعتباری که بابت 
این مسأله برای بانک ها و بنگاه های اقتصادی داخلی به وجود می آید، باید 

مورد توجه قرار گیرد.
وی گفت: به عنوان مثال ممکن است بانک خارجی یک میلیارد دلار 
برای وارداتی که از طریق آن بانک انجام می شود و در واقع ضمانتی برای 

ایفای تعهدات در آینده است در نظر بگیرد.
این کارش��ناس اقتصادی افزود: به نظر می رس��د حرکت های مثبتی 
صورت گرفته و نش��ان می دهد این اتفاق به دلیل حضور بیشتر ایران در 

عرصه اقتصادی تعریف شده است.
این کارش��ناس اقتصادی با اشاره به بحث های مطرح راجع به میزان 
منابع ارزی آزاد ش��ده، اظهار داش��ت: وقتی منابع آزاد می شود، در واقع 
زمینه های بعدی برای باز ش��دن فضا و ع��دم ممانعت از مبادلات بانکی 
در آینده ایجاد خواهد ش��د، بنابراین نباید تنها به حجم منابع ارزی آزاد 

شده، توجه کرد.
وی تأکی��د ک��رد: البته همه این مس��ائل منوط به ایف��ای تعهدات و 

توافقات طرفین است.


